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دبي�ر كارگ�روه س�اماندهي م�د و لب�اس كش�ور گف�ت: 
احي�اي س�نت هاي كه�ن و انتق�ال آموزه ه�اي دين�ي 
و فرهن�گ عاش�ورايي از طري�ق لب�اس، ه�دف اصل�ي 
برگزاركنن�دگان نمايش�گاه »لباس عاش�ورايي« اس�ت. 
در مراسم افتتاحیه دومین نمايشگاه لباس عاشورايي كه عصر روز 
گذشته در تالار وحدت برگزار شد، حمید قبادي گفت: هنرمندان 
و تولیدكنندگان سهم مهمي در برگزاري اين نمايشگاه داشته اند. 
پیش از اين، لباس هايي با نماد عاش��ورايي تولید مي ش��د و در 
اختیار مخاطبان قرار مي گرفت اما از وقتي زمینه هاي برگزاري 
اين نمايش��گاه فراهم ش��د، طراحان و تولیدكنندگان بیش از 

گذشته به اهمیت اين كار پي بردند. 
دبیر كارگروه ساماندهي مد و لباس كشور گفت: از صدها سال 
پیش تاكنون يكي از گروه هايي كه توانسته پرچم امام حسین )ع( 
را بالا نگه دارد و از نسلي به نسل ديگر منتقل كند، همین طراحان 
و تولیدكنندگان لباس بوده اند. اين افراد همچنین نقش مهمي 
در ش��كل دادن به هیئت هاي عزاداري داشته و دارند. بنابراين 
ايده و تفكرشان مذهبي اس��ت و لباسي كه بر اساس اين ايده و 
اين طرز تفكر شكل بگیرد، ارزشمند است. قبادي همچنین بیان 
كرد: طرح و ايده دوخت و طراحي لباس با استفاده از آموزه هاي 
حسیني از سال ها پیش مورد توجه بود و تلاش هاي پراكنده و 
غیرمنسجمي براي رقم زدن اين رويداد بزرگ ديني و مذهبي 
انجام شده بود. اما نمايشگاه لباس عاشورايي به اين تلاش ها سر 
و سامان داد و يادآوري كرد كه حوزه پوشاك سهم قابل توجهي 
را در انتقال مفاهیم ديني و آموزه هاي امام حسین )ع( بر عهده 

دارد. وي به تلفیق هنر � صنعت اش��اره و گفت: در نمايش��گاه 
 لباس عاش��ورايي، يكي از اهداف مهم، تحقق زندگي به سبك 
ايران��ي � اس��لامي و ب��ر اس��اس آموزه ه��اي دين��ي اس��ت. 
در اين نمايش��گاه با اس��تفاده از نمادهاي دين��ي، زمینه هاي 
مؤث��ري براي انتق��ال مفاهیم ارزش��ي فراهم آورده مي ش��ود 
و يك��ي از رس��الت هاي مه��م كارگروه م��د و لباس كش��ور، 
 جريان س��ازي در زمین��ه انتخ��اب لب��اس ب��ا ويژگي ه��اي 

ايراني - اسلامي است. 
دبیر كارگروه س��اماندهي مد و لباس كشور، احیاي سنت هاي 
كهن را يكي ديگر از اهداف نمايشگاه لباس عاشورايي دانست و 
افزود: تلاش ما بر اين بوده كه همه هنرمندان و تولیدكنندگان 
را مش��اركت دهیم. امسال شاهد مشاركت بیش��تر طراحان و 
تولیدكنندگان از استان هاي مختلف كشور بوده ايم. هدف ما اين 
است كه سنت هاي كهن را احیا كنیم و به نمادهاي عاشورايي 

جنبه كاربردي ببخشیم.

قبادي در افتتاحيه دومين نمايشگاه لباس عاشورايي:

انتقال آموزه هاي عاشورايي از طريق لباس هدف عمده ماست

 بازار كتاب
به »مسافران جاده هاي سرد« رسيد 

 رم�ان »مس�افران جاده ه�اي س�رد« ب�ه قل�م مجي�د 
محبوبي از س�وي نش�ر كتابس�تان معرفت منتش�ر ش�د. 
انتشارات كتابستان معرفت رمان »مسافران جاده هاي سرد« اثر 
مجید محبوبي را كه دومین داستان بلند از اين نويسنده به شمار 
مي رود و با تم حوادث رقم خورده توسط گروه هاي ضد انقلاب 
پس از پیروزي انقلاب اسلامي نوشته شده است، روانه بازار كتاب 
كرد. مجید محبوبي در گفت وگو با مهر درباره اين داستان بلند 
گفت: اين كتاب روايتي است از زندگي پسربچه اي كه در روزهاي 
ابتدايي انقلاب اس��لامي و درگیري هاي كردستان و آذربايجان 
غربي با خروج مادر و خواهرش از منزل به دلیل اختلاف نظر با 
پدرش روبه رو مي شود. به دنبال اين اتفاق پدر و پسربچه به دنبال 
يافتن رد و نشاني از مادر به راه مي افتند و در مسیر جست وجو هر 
دو به دست اشرار ضدانقلاب دستگیر مي شوند اما در نهايت پدر 
آزاد مي شود و پسر گروگان باقي مي ماند. وي ادامه داد: مهم ترين 
گره داستان از ماجراي اسارت پسرك در دست اين اشرار شكل 

مي گیرد و آنچه كه او مي بیند و حس مي كند. 
محبوبي ادامه داد: اين داس��تان بلند به نوعي س��عي كرده در 
كن��ار نماي��ش اختلاف نظرهاي موجود ب��ه نوع��ي در راه رفع 

سوء تفاهم هاي موجود در اين زمینه نیز گام بردارد. 
اين نويسنده همچنین گفت: من از اهالي آذربايجان غربي و شهر 
میاندوآب هستم. اين شهر چه در دوران دفاع مقدس و چه پس 
از آن كانون درگیري هاي زيادي می��ان ضد انقلاب و مردم بود. 
آنچه در اين رمان دس��تمايه تألیف قرار گرفته است مشاهدات 
خود من است و چیزي كه از نزديك آن را حس كرده ام. در كنار 
آن از خاطرات سردار شهید حاج احد علافي نیز براي نوشتن اين 

داستان الهام گرفته شده است.

    خبر

دبير شوراي معارف سيما:
 برنامه هاي متنوعي 
براي ماه محرم داريم

دبير شوراي معارف سيما از توليد 
برنامه هاي جديد و متنوع سيما 
ب�راي محرم امس�ال خب�ر داد.

محمدحس��ین محمدزاده درباره 
برنامه ه��اي تلويزي��ون در محرم 
امسال گفت: برنامه هاي بسیاري در 
حوزه هاي مختلف و متفاوت براي 
اين ايام تدارك ديده شده است كه اهم آنها در هشت محور اصلي 
برنامه ريزي شده است. وي ادامه داد: اين محورهاي هشت گانه، 
سیاس��ت ها و رويكردها به تمام شبكه هاي س��یما ابلاغ شده و 
گفتمان محوري حاكم بر برنامه هاي تلويزيون گفتمان س��بك 
زندگي حسیني است كه زيرش��اخه بسیار مهم از سبك زندگي 

اسلامي مورد تاكید مقام معظم رهبري نیز هست. 
مدير شبكه قرآن س��یما گفت: اولین اين موارد اركان اصلي در 
سبك زندگي حسیني است و تأكید بر بحث صبر و استقامت در 
نهضت امام حسین)ع( گنجانده شده و تبیین جايگاه مقاومت و 
پايداري در میل به زندگي است. وي ادامه داد: همچنین توجه و 
تمركز بر عقلانیت و پايمردي حاكم بر نهضت عاشورا و الگوگیري 
از آن در احی��اي زندگ��ي خردمندانه، تبیین جاي��گاه عبادت و 
بندگي در نهضت امام حس��ین)ع( و تأكید بر عبوديت به عنوان 
مهم ترين فلس��فه آفرينش نیز موارد بعدي است كه در دستور 
كار قرار گرفته است. وي تأكید كرد: از نكات ديگر تبیین جايگاه 
زن در سبك زندگي حس��یني و تأكید بر نقش زنان عاشورايي 
با محوريت حضرت زينب)س(، تبیین و تفس��یر فلسفه حضور 
تمام اعضاي خانواده به ويژه كودكان در نهضت امام حسین)ع( و 
فلسفه حضور تمام اعضاي خانواده در واقعه عاشورا نیز از نكات و 
محورهاي مهم ديگري است كه در برنامه هاي امسال به آنها توجه 

ويژه اي شده است. 
وي اظهار داش��ت: الگوس��ازي از س��یره اخلاقي و رفت��اري امام 
حس��ین)ع( در مواجهه با اعضاي خانواده، افراد، دشمنان و حتي 
طبیعت و حیوانات، تكريم مقام ش��هداي مدافع حرم و تأكید بر 
پیوستگي آن با خط سرخ شهادت امام حسین)ع( و تكريم اعضاي 
خانواده به شیوه حسیني از جمله موارد هشت گانه اي است كه به 
آنها اشاره شد. دبیر ش��وراي معارف سیما در بخش ديگري از اين 
گفت وگو با بیان اينكه برنامه هاي اجتماعي بسیاري هم براي پخش 
در ايام محرم تدارك ديده شده، درباره آثار نمايشي كه در اين مدت 
به روي آنتن خواهد رفت، گفت: موضوع فیلم ها و سريال ها مربوط 
به مركز امور نمايشي سیماست و ارتباطي با شوراي معارف سیما 
ندارد. تصمیم گی��ري در اين حوزه بر عهده ما نیس��ت. وي تأكید 
كرد: تمركز ما بیش��تر روي برنامه هاي غیرنمايشي است و اينكه 
كارشناسان و س��خنرانان و مداحان به صورت مناسب و متناسب 
انتخاب و در شبكه ها توزيع شوند، هم پوشاني در اين زمینه نداشته 

باشیم و موضوعات مورد بحث نیز به درستي انتخاب شوند.

    دریچه

در توليد محصولات عفاف و حجاب، فرهنگ اولويت دارد يا اقتصاد

نگاه فرهنگي به لباس، همچنان در حاشيه
   فرزين ماندگار

توليد محصولات عف�اف و حجاب اگ�ر كيفيت و تنوع 
لازم را داش�ته باش�د، مغايرت�ي ب�ا فرهنگ س�ازي 
اس�امي ه�م نخواه�د داش�ت. اي�ن اص�ل معم�ولاً 
م�ورد توجه ق�رار نمي گي�رد و تلقي اش�تباهي وجود 
دارد ك�ه اقتص�اد را ب�ه م�وازات فرهن�گ نمي داند. 
رئیس انجم��ن تولیدكنندگان محصولات عف��اف و حجاب با 
اش��اره به اينكه اولويت اين انجمن فرهنگ اس��ت  نه اقتصاد 
مي گويد: »اي كاش متولیان دولت��ي، اين گونه محصولات را 
يك كالاي فرهنگي مي دانس��تند.« محمدعلي صدق آمیز در 
گفت وگو با مهر به اينكه محصولات عفاف و حجاب، در شمار 
محصولات فرهنگي به حساب نمي آيند اشاره و عنوان مي كند: 
»صنايع دس��تي، س��ینما، موس��یقي، تئاتر و كتاب، در شمار 
محصولات فرهنگي هستند و از يك سري امتیازات تجاري بهره 
مي برند اما با محصولات حجاب و عفاف به عنوان كالاي فرهنگي 
برخورد نمي شود و همچنان اين محصولات، يك صنعت جديد 
و نوپا هستند.« سخنان رئیس انجمن تولیدكنندگان محصولات 
عفاف و حجاب نشان مي دهد كه هنوز قوانین و رويكردها درباره 
موضوع حجاب و عفاف به سمت غلبه نگاه فرهنگي سوق داده 
نشده است، هرچند فرهنگ اگر به سمت صنعتي شدن نرود در 

جهان امروز تأثیرگذار نخواهد بود. 
جالب است كه در بخش پارچه چادري نیز همچنان ايران 
محتاج به واردات از خارج اس��ت، صنعت نس��اجي ايران 
هنوز نتوانسته روي پاي خود بايس��تد، اين در حالي است 
كه كشور همس��ايه ما، تركیه سال هاست كه جزو بهترين 

تولید كنندگان صنعت نساجي در جهان است. 
صدق آمیز با اشاره به تأثیر افزايش تعرفه گمرك در واردات 
پارچه چادري گفت: يك زمان تعرف��ه واردات پارچه چادر 
مش��كي، 5 يا 7 درصد بود، حالا اين میزان ب��ه 35 درصد 
افزايش پیدا كرده و هیچ عزم و اراده اي براي رفع مشكلات 
تولیدكنندگان محصولات عفاف و حجاب از جمله كاهش 
تعرفه هاي دولتي وج��ود ندارد. به گفته اي��ن فعال عرصه 
تولید محصولات عفاف و حجاب، تولید چادر به اندازه كافي 
پرهزينه اس��ت. يعني اگر يك مانتو با يك متر و 6۰ سانت 
پارچه دوخته مي شود براي دوختن چادر به 5 متر پارچه نیاز 
است؛ آن هم پارچه اي كه قیمتش به طور معمول بالاتر از 
پارچه هايي است كه در دوخت مانتو به كار مي رود اما مشكل 
اينجاست كه اگر قیمت مانتو و شلوار، 3۰۰ هزار تومان باشد 
خوب است اما چادر ۱5۰ هزار توماني، گران است. اين گراني 
مواد اولیه براي دوخت چادر باعث ش��ده كه ۲هزار و 5۰۰ 

عضو فعال در حوزه مانتو داريم كه از اتحاديه پوشاك پروانه 
صنفي گرفته اند اما در حوزه محصولات حجاب ۱۰ نفر هم از 
اين اتحاديه پروانه نگرفته اند، چون كارشان توجیه اقتصادي 
ندارد. اگر در ش��وراي عالي انقلاب فرهنگي به اين موضوع 
بپردازند بايد بدانند اين كالا فرهنگي اس��ت. صدق آمیز به 
فعالیت هاي انجمن تولیدكنن��دگان محصولات حجاب و 
عفاف اش��اره مي كند و مي افزايد: سه س��ال از شكل گیري 
انجمن مي گذرد، ما در اين سه سال، عمدتاً به مواردي چون 
حل و فصل موضوع��ات داخلي، تنظیم رواب��ط بین اعضا، 
تنظیم سند راهبردي و برگزاري نمايشگاه حجاب و عفاف 
در سال 94 و 95، همچنین تعامل با شوراي اجتماعي كشور 
و شوراي عالي انقلاب فرهنگي، كمیسیون فرهنگي مجلس، 
اتحاديه پوش��اك و كارگروه مد و لباس، بنیاد ملي عفاف و 
حجاب،   جبهه فرهنگي انقلاب اس��لامي و... پرداختیم و 
حالا پس از سه سال مي خواهیم به مسائل كلي تر هم توجه 
كنیم. يكي از اين موارد نمايشگاه قرآن است كه بايد بسامان 
شود چراكه ما براي محصولات حجاب و عفاف، نظام عرضه 
منسجم و هدفمندي نداريم و نمايشگاه قرآن، فرصت خوبي 
براي تولیدكنندگان اس��ت، گرچه مشكلات خاص خود را 
دارد و بخش عمده غرفه ها در اختیار كساني قرار مي گیرد 

كه واسطه اند نه تولیدكننده. 
رئیس انجمن تولیدكنندگان محص��ولات عفاف و حجاب با 
اش��اره به اينكه اولويت اول اين انجمن اقتصاد نیست، گفت: 
اولويت نخست ما، فرهنگ اس��ت و ما ناگزيريم ذائقه سنجي 
كنیم، آن هم براي مخاطباني كه ذائقه شان، از سوي شبكه هاي 
ماهواره اي و اينترنت ش��كل مي گیرد. در نتیجه راه بس��یار 
دشواري پیش روي ماست. در حال حاضر برندهاي مختلف 
جهان، چندين و چند ماه پیش از انتخاب رنگ سال به تولیدات 
گوناگون خود فكر مي كنند تا وقتي رنگ مورد نظر اعلام شد، 
محصولات از پیش تولیدش��ده خود را در اختیار مش��تري 

بگذارند اما ما به هیچ كدام از اين موارد فكر نمي كنیم. 

   جواد محرمي
چندي پيش و بنا بر خبري كه از تصميم براي 
نيم بها كردن بليت سينماها حكايت داشت 
نوشتيم كه اين راهكار اشتباه تأثيري در رونق 
سينما نخواهد داشت چرا كه مردم با محتواي 
غيرجذاب فيلم هاي ايراني مش�كل دارند و 
به جاي نيم بها ك�ردن بليت بايد نگرش ها به 
س�ينماي ايران دچار تحولات جدي ش�ود. 
سینماي ايران نیاز به يك خانه تكاني اساسي در 
تفكر و سیاست هايش دارد، با آمدن محمدمهدي 
حیدريان در سازمان سینمايي تلقي بي اساسي 
ش��كل گرفت كه او مرد تحولات است اما كمتر 
كس��ي به اين خصیصه حیدريان دقت كرد كه 
او يك مدير دهه شصتي است و با افكار كهنه و 
قديمي پا به عرصه گذاشته است، محافظه كاري 
اصلي ترين خصیصه اي است كه يك مدير دهه 
شصتي در سینما مي تواند از آن برخوردار باشد، 
جالب است كه حیدريان در بدو ورود به سازمان 
سینمايي از تحول ساختاري سخن گفته بود اما 
ديگر هیچ گاه ذكري از اين عبارت به میان نیارود 
تا معلوم شود او نیز قرار نیس��ت قدمي اساسي 
براي تغییر در سینما بردارد. حالا سینماي ايران 
با ركودي تازه مواجه شده است. ركود در گیشه و 
بعید است كه نیم بها كردن بلیت سینما راهكاري 

براي برون رفت از اين وضعیت باشد. 
   دلزدگي مردم از سينما

سال پیش كه شوراي صنفي نمايش به رياست 
همايون اسعديان به واسطه ذوق زدگي از رونق 
بي سابقه سینماها تصمیم به افزايش خیره كننده 
و غیركارشناسي بلیت س��ینماها گرفت، هرگز 
فكرش را هم نمي كرد كه در كمتر از ش��ش ماه 
ديگر مجبور ش��ود به خاطر ركود گیشه بلیت 
س��ینماها را براي ۲۰ روز نیم به��ا كند. تصمیم 
تازه شوراي صنفي نمايش در نیم بها كردن بلیت 
سینماها را بايد ناشي از كسادي گیشه سینماها 
در آستانه ورود به نیمه دوم سال دانست؛ اقدامي 
كه به عنوان راه حلي تشويقي براي رفتن مردم 
به سینماها در نظر گرفته شده است اما واقعیت 
اين اس��ت كه فیلم هاي ايراني آنچنان كه بايد 
براي مخاطبان ايراني چنگي به دل نمي زنند تا 
وقت شان را صرف تماشاي آنها با رفتن به سینما 
كنند و بهاي بلیت هم ش��ايد نتواند اين مشكل 

را حل كند.
البته ش��وراي صنفي اكران به ريشه اصلي كه 
باعث ش��ده اين تصمیم را اتخاد كند اشاره اي 
نك��رده ب��ود و در عوض ت��ا دلت��ان بخواهد به 

دلیل تراشي هاي بي ربط و با ربط متوسل شده 
بود: »به پاس روز ملي س��ینما و رش��ادت هاي 
مدافعان وطن، سینماها از تاريخ ۱9 شهريورماه 

تا پايان هفته دفاع مقدس نیم بها خواهد بود.«
در بیانیه شوراي صنفي اكران آمده بود: »سینما 
زنده است به ديده ش��دن. زنده است به ارتباط 
تنگاتنگ با همه مردم، ب��ه منظور ارج نهادن به 
حضور و تكريم مخاطب با هدف ايجاد شرايطي 
براي پیوند قوي تر مردم با هنر هفتم. نظر به اين 
مهم با اتفاق حداكثري آرا، در ش��وراي صنفي 
نمايش مصوب و مقرر گرديد به مناسبت روز ملي 
سینما با هدف ايجاد بس��تر و شرايطي مطلوب 
براي همه اقشار جامعه جشنواره سراسري بلیت 
نیم بها در تمام سینماهاي كش��ور برگزار شود. 
اين جشنواره به يمن روز ملي سینما، از نوزدهم 
ش��هريورماه جاري آغاز و به پاس رشادت هاي 
مدافعان وطن در داخل و خارج از مرزهاي ايران 
اسلامي تا پايان هفته دفاع مقدس ادامه خواهد 
داشت. اين اقدام بزرگ عزمي ملي و همه جانبه 
را مطالبه خواهد داشت. به اين طريق از تمامي 
رس��انه هاي محترم مي خواهی��م در خصوص 
اطلاع رس��اني و در اين اقدام ملي براي س��ینما 
و براي مردم ما را همراهي نمايند. پیش��اپیش 

قدردان همگامي صمیمانه يكايكتان هستیم.«
منتی كه شورای صنفی بر س��ر مردم به خاطر 
مدافعان وطن می گ��ذارد، در وضعیتی اس��ت 
كه اين س��ینما برای مدافعان وط��ن حال فیلم  

ساختن ندارد!
   اين كسادی از ضعف مضامين است

كسادي گیشه سینماها در س��ال جاري را بايد 
بیش از همه به پاي ابتذال و ضعف مضامین آثار 
سینمايي گذاشت. مردم و قشر سینمارو به تدريج 
از اين همه ساده انگاري و مضامین دم دستي در 
تولید فیلم ها دلزده شده و با خود مي گويند آيا 
اين آثار ارزش صرف هزينه هايي كه مي كنند و 

وقتي كه صرف مي نمايند را دارند؟!
واقعیت اين است كه س��ینماي ايران به نسبت 
سینماي جهان در حال درجا زدن است و صرف 
جوايز جش��نواره اي انگیزه و شوق اصلي بخش 
عمده اي از فیلمسازان كشور را شكل مي دهد، 
جشنواره هايي كه صرفاً به نیت سمت و سو دادن 
به مضامین آثار فیلمس��ازان جهان سوم برگزار 
مي شوند و به نوعي خدمات فرهنگي براي آنها 

ارائه مي دهند. 
س��ینماي جش��نواره اي همواره براي مخاطب 
عام ارزش��ي قائل نبوده اس��ت و اساساً اهمیت 

زيادي به اينكه مردم با فیلم ارتباط برقرار كنند 
نمي دهد، همین مسئله باعث شده فیلمسازان 
صرفاً از راه رفتن روي فرش قرمز جشنواره هاي 
خارجي به خود ببالند و همین انحراف سینماي 
ايران را به سمت ورشكس��تگي و بحران گیشه 

رهنمون سازد. 
   سينمايي كه مفتش هم گران است

س��ینماي ايران علاقه اي به فانتزي و رؤياسازي 
ندارد، رئالیسم افراطي كه س��وغات اسكار اصغر 
فرهادي است، نسخه سینماي ايران را تا دهه ها 
پیچیده است. فیلمساز ها اغلب براي مردم فیلم 
نمي سازند و جشنواره ها براي آنها در اولويت است. 
اينجا منفعت ش��خصي بر منافع جمعي رجحان 
دارد، سینما با مخاطبش شناخته نمي شود بلكه 
سینما با جش��نواره ها تنظیم مي ش��ود. در اين 
وضعیت حتي اگر سینماها مجاني هم فیلم پخش 
كنند رغبتي در مردم ايجاد نمي شود. چون سینما 

براي مردم نیست، اتفاقا به ضرر مردم است. 
اين واقعیتي اس��ت كه برخي بزرگان سینماي 
ايران نیز ب��ر آن اذع��ان دارند. بی��ژن بیرنگ، 
كارگردان سريال ماندگار خانه سبز بارها بر اين 
موضوع تأكید كرده است ولي گويا گوش شنوايي 
براي سخنان او وجود ندارد. او به تازگي درباره 
تمايل به تلخ نويسي در میان فیلمنامه نويسان به 
اين نكته اشاره كرده بود كه: » اينجا مثل امريكا 
نیس��ت كه سیاس��تگذاري هاي فرهنگي شان 
طي دهه هاي مختلف جامعیت داش��ته باشد، 
در هالیوود بايد رؤيا س��ازي كنند، از واقعیت ها 
حرف نمي زنند بلكه از بايدهاي خودشان حرف 
مي زنند، افق ارائ��ه مي دهند و از س��طح عبور 
مي كنند، هر ق��در مثبت انديش تر، رؤياپردازتر 
و ب��ه تب��ع آن تأثیرگذارتر، ول��ي فیلم هاي ما 
چسبیده اند به واقعیت ها و جلوتر را نمي بینند 
يا نمي خواهند ببینند، آن هم بخشي از واقعیت 
را، به جاي بايد ها به هس��ت ها توج��ه دارند، بر 
فرض كه تلخي در جامعه ما باش��د، آيا من حق 
دارم به آن ضري��ب بدهم؟ نه حق ن��دارم ولي 
سینماي ما اين حق را به كارگردان ها مي دهد. 
فیلمنامه نويس و فیلمساز بايد چند پله از جامعه 
جلوتر باش��ند، همگام هم نه باي��د جلوتر قدم 
بردارد و الهام بخش جامعه باشند، بايد جامعه را 
به دنبال خودش بكشند، البته فیلم هاي ما هم 
مي كشند اما به عقب. اگر آدم حالش خوب باشد 
هم حال آدم را بد مي كنند، اج��ازه نمي دهند 

مثبت فكر كنید.«
البته اين تلخي چیزي اس��ت كه سینماگران 
ديگري هم بارها ب��ه آن اش��اره و از آن گلايه 
داشته اند، براي مثال مرضیه برومند كارگردان 
سري فیلم هاي شهر موش ها بارها از اين بابت 
ابراز ناراحتي كرده است اما ظاهراً متولیان اصلي 
و گردانندگان محوري سینماي ايران همچنان 
ترجیح مي دهند اين وضعیت بر سینما حاكم 
باش��د، وضعیتي كه تأثیرش را به مرور بر قهر 
مردم با سینما گذاشته و شاهد ركودي جدي 
در گیشه سینماها هستیم، در چنین وضعیتي 
ظاهراً مانند دوره هاي قبل باز هم بايد با جوايز 
فیلم ها در جشنواره هاي غربي ذهن مردم را از 
اتفاقي كه در حال رقم خوردن اس��ت منحرف 
كنند و به آنه��ا بگويند كه بايد به اين س��ینما 
افتخار كرد حتي اگر فیلم هايش ديده نشوند و 

مخاطب ايراني نداشته باشند.

فيلمت را خوش بساز تا ديده شوي
تابستان سرد سينماي ضعيف ما حتي با نيم بها شدن بليت هم داغ نشد
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دو كس درباره من هلاك ش��دند: 
دوس��ت غل��و كنن��ده و دش��من 

كینه توز!

   حامد جوادي
م�دير انتشارات معي�ن از چ�اپ چه�ارم كتاب »هوشنگ 
دوم« در اي��ران و ع�رض�ه ت�رجمه چين�ي »خمره« از 
ه�وش�نگ م�رادي ك�رم�ان�ي در چي��ن خب�ر داد. 
لیما صالح رامسري در گفت وگو با مهر گفت: كتاب »خمره« از هوشنگ 
مرادي كرماني يكي از آثاري است كه چند سالي است مشغول چاپ و 
تجديد چاپ آن هستیم و به تازگي چاپ سیزدهم آن را راهي بازار نشر 
كرده ايم. طي روزهاي گذشته كه نمايشگاه كتاب پكن برگزار مي شد، 
ترجمه چیني اين كتاب هم به همراه چاپ سیزدهمش، منتشر و عرضه 
شد. چند ناش��ر ايراني از جمله من از انتشارات معین، به پكن دعوت 
شديم، طي مراسمي كه در نمايشگاه تدارك ديده شد از ترجمه چیني 
»خمره« با حضور آقاي مرادي كرماني رونمايي شد. به گفته اين مدير 
نشر، از »خمره« تا به حال بیش از ۱۰۰ هزار نسخه در ايران چاپ شده 
است. اين كتاب تا به حال به ۱۲ زبان دنیا ترجمه و چاپ شده و علاوه 
بر چند اقتباس سینمايي و نمايشنامه اي از آن، بین آثار مرادي كرماني، 

بیشترين جايزه را از آن خود كرده است. »خمره« و »مرباي شیرين« به 
چیني ترجمه شده اند. ترجمه چیني »مرباي شیرين« هم در نمايشگاه 
پكن رونمايي شد. هوشنگ مرادي كرماني در مراسم رونمايي قصه اي 
خواند و مترجم چیني كتاب هم آن را ترجمه كرد. مترجم چیني اين 
كتاب ها، داراي مدرك دكتراي ادبیات فارسي از دانشگاه تهران است. 
وي همچنین خاطرنش��ان كرد: علاوه بر چاپ سیزدهم »خمره« در 
ايران، كتاب »تن��ور« هم از مرادي كرماني به چاپ هجدهم رس��یده 
اس��ت. همچنین »بچه هاي قالیباف خانه«، »نخ��ل«، »ته خیار« و 
»مرباي شیرين« به ترتیب به چاپ هاي چهاردهم، چهاردهم، يازدهم و 
بیست و دوم رسیده اند. »هوشنگ دوم« كتابي از مرادي كرماني است كه 
در حال حاضر آن را براي چاپ چهارم آماده مي كنیم. اين كتاب در اصل 
ادامه كتاب »شما كه غريبه نیستید« از اين نويسنده است. »شما كه 
غريبه نیستید« تا زمان آمدن اين نويسنده به تهران است و پس از آنكه 
به تهران مي رسد، كتاب تمام مي شود. اما »هوشنگ دوم« ادامه كتاب 
»شما كه غريبه نیستید« است و وقايعي را روايت مي كند كه مربوط 
به پس از آمدن مرادي كرماني به تهران هستند. در »هوشنگ دوم« 
كريم فیضي با هوشنگ مرادي كرماني مصاحبه كرده و او آمدنش به 
تهران، رفتنش به دانشكده هنرهاي دراماتیك، رفتنش به مدرسه عالي 
ترجمه و سپس راديو را روايت مي كند. در مقطع بعدي، داستان هاي 
مرادي كرماني در راديو خوانده مي شده است. سه چاپ قبلي اين كتاب 
را انتشارات اطلاعات چاپ كرده بود و از آن جايي كه انتشارات معین 
همه كتاب هاي آقاي مرادي كرماني را چاپ كرده، از آقاي دعايي مدير 
مؤسسه اطلاعات خواستیم چاپ بعدي »هوشنگ دوم« هم توسط ما 

انجام شود. چاپ چهارم »هوشنگ دوم« به زودي عرضه مي شود.

عرضه ترجمه چيني»خمره« اثر مرادي كرماني در چين 

 نيرومند: جاي هنرهاي تجسمي »هوشنگ دوم« به چاپ چهارم رسيد
در زندگي عموم مردم خالي است

محمدحس�ين نيرومند، هنرمند كاريكاتوريس�ت با اعتقاد بر اينك�ه متوليان هنر 
ذائقه سازي براي مصرف كالاهاي هنري را در جامعه انجام نداده اند، خاطرنشان كرد: جاي 
هنرهاي تجسمي به شكل حرفه اي و تخصصي در زندگي عموم مردم جامعه خالي است. 
نیرومند گفت: از آنجايي كه هنر خواست دروني انسان اس��ت، از ابتداي تاريخ تاكنون در 
ذات انسان تجلي داشته است. امروزه در خانه هاي خود شاهد حضور هنر به اشكال گوناگون 
هس��تیم؛ از قالي كه زير پايمان اس��ت گرفته تا صندلي كه روي آن مي نشینیم. اما جاي 
هنرهاي تجسمي به صورت حرفه اي و تخصصي كه مي تواند جنبه تزئیني داشته باشد در 
زندگي عموم جامعه خالي است. اين هنرمند اظهار داشت: در واقع مردم تربیت نشده اند 
كه از جنبه هاي حسي هنرهايي مانند نقاشي و مجسمه سازي برخوردار شوند. تحقق اين 
مهم يك كار ملي را مي طلبد. به نظر من، مسئولان وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي و ساير 
متولیان هنر، ذائقه سازي براي مصرف كالاهاي هنري را در جامعه انجام نداده اند، درحالي 

كه مهم ترين كار آنها، اين نوع ذائقه سازي براي عموم جامعه است.
 وي با اعتقاد بر اينكه اثر هنري ماهیت فرهنگي دارد و با توجه به جامعه اي كه در آن زندگي 
مي كنیم خلق مي ش��ود، اظهار كرد: آثار مدرن در ايران، به سادگي مورد قبول مردم قرار 
نمي گیرد. اين مهم يكي از اشتباهات شهرداري تهران است، چنانكه در معابر و خیابان ها 
شاهد تصاويري از آثار مدرن هستیم كه مورد قبول مردم قرار نمي گیرد. دارنده نشان درجه 
يك هنري افزود: جامعه ما مفهوم گراست و جداي از جنبه هاي زيبايي شناسانه اثر هنري، 
خواستار لذت مفهومي هنر اس��ت. اگر هنر بتواند مفهوم خوب را به مخاطب منتقل كند، 
مورد استقبال قرار مي گیرد، چنان كه پوستر نقاشي عصر عاشورا، اثر فاخر استاد محمود 
فرشچیان در خانه هاي روستايي نیز نصب شده است؛ اين همان ارتباط فرهنگي است كه 

بین هنر، هنرمند و مردم برقرار مي شود.

    خبر


